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Z HISTORIE
v dùsledcích svých se obráží! Èistotnos•,
peèlivos• i spoøádanos• spoleènì s ousilím po
dokonalé køes•anské mravnosti a spomoci
bližním. To vše, i ještì pak ovšem též mnohé
další, budiž nyní i napøíštì nejprvnìjší ozdobou
a ovocem neuznávané a nezaplacené
každodenní døiny panùv kantorùv našich,
pøedevším na nepatrných školách farních
venkovských…“         
                     

Pokraèování ze str.  6

Mgr. Jan Prokop Holý, Hostouò

(Mírnì upraveno, pøedevším pravopisnì.)

   Pokraèování!
                  

V dubnu 1968 se zformovaly nové
vrcholné orgány strany a státu. Prezidentem byl 
30. bøezna zvolen Ludvík Svoboda, pøedsedou
vlády byl jmenován Oldøich Èerník,
místopøedsedy Gustáv Husák, Ota Šik a další.
Pøedsedou Národního shromáždìní byl zvolen
Josef Smrkovský. V novém pøedsednictvu ÚV
KSÈ zasedli Alexandr Dubèek, Oldøich Èerník,
Josef Smrkovský a jiní. Tajemníky ÚV se stali
Èestmír Císaø, Zdenìk Mlynáø aj. Dubnové
plénum ústøedního výboru pøijalo jednomyslnì
Akèní program /AP/, ve kterém bylo odsouzeno
potlaèování demokratických práv a svobod lidu, 
k nìmuž docházelo v minulosti, byla uznána
nutnost „pøetvoøit celý politický sytém tak, aby
umožòoval dynamický rozvoj socialistických
spoleèenských vztahù, sluèoval širokou
demokracii s vìdeckým, odbornì
kvalifikovaným øízením“.                  

Podle AP se mìl demokratizovat
volební systém a vypracovat nová ústava.
Zásadní zmìna v kádrové politice spoèívala ve
zdùraznìní hledisek vzdìlání, kvalifikace a
schopností i ve zrušení kádrového stropu pro
nestraníky. V programu byla zdùraznìna
povinnost rehabilitovat všechny nevinnì
pronásledované osoby. Vztah mezi Èechy a
Slováky mìl být uspoøádán na základì
federace. 

Pražské jaro znepokojilo vládnoucí
skupiny v Moskvì, Varšavì a východním
Berlínì. Brežnìv vidìl v našem obrodném
procesu nebezpeèí revizionismu. Ulbricht a
Gomulka se obávali, aby i v jejich zemích
nezaèal demokratizaèní proces, což by
znamenalo jejich pád. Proto podnìcovali
Brežnìva k zákroku. Došlo k øadì jednání mezi
èeskoslovenskými a sovìtskými pøedstaviteli,
pøi nichž sovìtská strana vývoj u nás tvrdì
kritizovala. Èeskoslovenští státníci svùj postup
obhajovali a ujiš•ovali, že socialismus u nás
není ohrožen.                        

Vedení KSÈ pokraèovalo v úsilí øešit
vážné problémy politicky, jeho èlenové jednali
s Klubem angažovaných nestraníkù, se
sociálními demokraty i s organizací bývalých
politických vìzòù a dosáhli toho, že tyto
skupiny omezily svou èinnost. „Polednová“
politika mìla sice velkou podporu lidu, ale

Jak jsem pracoval
v Okresním archivu
Domažlice se sídlem
v Horšovském Týnì

/1. pokraèování/

slabou institucionální základnu. Vrcholný orgán 
strany – ústøední výbor – byl zvolen v dobì
Novotného. Proto byl na 9. záøí svolán XIV.
mimoøádný sjezd KSÈ, který mìl zvolit nový
ústøední výbor a pøijmout nové stanovy. Jejich
návrh byl vypracován a znamenal širokou
demokratizaci strany.                      

Pøedsjezdová kampaò vyhrotila
zápas mezi progresivními a konzervativními
komunisty. Koncem èervna zveøejnily Literární
listy, Práce, Zemìdìlské noviny a Mladá fronta
výzvu „Dva t isíce slov“, kterou napsal
spisovatel Ludvík Vaculík a podepsali
významní spisovatelé, lékaøi, vìdeètí
pracovníci, sportovci, ale i dìlníci a družstevní
rolníci, komunisté i nestraníci. Byl to pokus o
lidové iniciativní hnutí proti konzervativním
komunistùm, které by podpoøilo „polednový“
vývoj a posunulo jej dále, k ještì dùslednìjšímu 
demokratismu. Vyzývalo se v ní ke stávkám,
demonstracím a obèanskému bojkotu. V celém
textu nebylo nic protizákonného ani
protisocial ist ického. Pøesto sovìtský
velvyslanec okamžitì ostøe protestoval a
pøedsednictvo ÚV KSÈ poté Dva tisíce slov
odsoudilo. 

Ve Varšavì se 14. èervence sešlo
vedení sovìtské, polské, východonìmecké,
maïarské a bulharské strany a schválilo
Brežnìvùv koncept dopisu ústøednímu výboru
KSÈ. Situaci v Èeskoslovensku
charakterizovala varšavská pìtka jako nástup
reakce podporované imperialismem. Dva tisíce 
slov oznaèila za platformu kontrarevoluce a
vyslovila tuto hrozbu: „To už není jen vaše vìc.
To je spoleèná vìc všech komunistických a
dìlnických stran a státù vázaných
spojenectvím a pøátelstvím“.                     

Pøedsednictvo ÚV KSÈ odmítlo
obvinìní a navrhlo dvoustranná jednání, ale jen 
na zásadách „plné rovnoprávnosti,
respektování území cel istvosti, státní
nezávislosti a svrchovanosti i vzájemného
nevmìšování do vnitøních záležitostí“. Koncem
èervence jednaly delegace KSÈ a KSSS
v Èierné nad Tisou, 2. srpna pak delegace KSÈ
a všech zemí varšavské pìtky v Bratislavì.
Bylo pøijato kompromisní prohlášení, které však 
protvrdilo principy rovnoprávnosti, suverenity a
územní nedotknutelnosti zúèastnìných zemí.
Nátlak varšavské pìtky se setkal
s nesouhlasem Rumunska a Jugoslávie.
Prezidenti obou zemí, Tito a Ceaušescu, pøijeli
do Prahy a demonstrovali tak svou solidaritu
s Èeskoslovenskem. Nervozita dní v dobì
Varšavy a Èierné opadla, lidé se uklidnili a
domnívali se, že nebezpeèí zvenèí bylo
zažehnáno. Delegáti na mimoøádný sjezd byli
zvoleni a jejich vìtšina byla progresivní. 

Stanislav Gryc
Pokraèování pøíštì

MÍSTNÍ AKÈNÍ
SKUPINA ÈESKÝ LES

Budoucnost 
pro pøipravené

Pod názvem Budoucnost pro
pøipravené se skrývá vzdìlávací projekt urèený 
jak pro absolventy škol, nezamìstnané,
zamìstnané, zkrátka pro potenciální
podnikatele na venkovì, tak i pro ty, kteøí už se
podnikatelské èinnosti vìnují a rádi by si
rozšíøili svoje znalosti o nové poznatky a
dovednosti a následnì jich využili v podnikání.
Kurzy budou probíhat souèasnì na dvou
místech, v Horšovském Týnì a v Boru u
Tachova, vždy dvakrát do mìsíce od prosince
2010 do èervna 2011.                                                             
Projekt je spolufinancován z Evropského
zemìdìlského fondu pro rozvoj venkova, jeho
nositelem je O. s. Koráb a úèast na vzdì-
lávacích kurzech je pro zájemce ZDARMA.
V rámci kurzù se úèastníkùm dostanou nejen
systematicky zpracované informace z oblasti
financí, finanèní podpory zámìru, práva,
marketingu a komunikace, informaèních
technologií, geoinformatiky (GPS), základù
øízení, nýbrž také absolvují tématickou exkurzi
pro pøedstavu, jak lze nabyté poznatky využít
v reálných podmínkách. V prùbìhu realizace
projektu bude možné využít konzultací s
odborníky na dané téma a využít webových
stránek projektu, na kterých budou k dispozici
studijní materiály ke stažení. Po absolvování
jednotlivých kurzù budou úèastníci schopni
prezentovat své podnikatelské vize, zpracovat
svùj vlastní projektový zámìr, øídit projekt,
zorientovat se v možnostech èerpání dotací,
zpracovat žádost o dotaci a  tím se podílet na
rozvoji venkovského cestovního ruchu a
služeb. Obdrží certifikát o absolvování kurzu,
odbornou publikaci pøipravenou týmem lektorù
v tištìné i elektronické pododbì a vzdìlávací
CD se vzorem vyplnìné žádosti o dotaci.                             
V pøípadì zájmu o úèast na kurzech èi pro bližší 
informace prosím kontaktujte Ing. Ivanu
Kramlovou, na tel. 728 946 288.                     

od stadionu. V pøátelské atmosféøe cesta
autobusem rychle ubìhla. Nikomu z nás
nevadilo ani cizí dítì na klínì. Využili jsme
krásného sluneèného poèasí a prošli jsme se
po mìstì. Kolonáda a hudba u Zpívající fontány 
byla pro všechny velkým zážitkem. Po té jsme
se vydali na Minaret, kde jsme si prohlédli
miniaturní skvosty naší vlasti. Poèasí nám
opravdu pøálo. Pro dìti byla asi nejvìtším
zážitkem jízda lanovkou. Ty vìtší si pøipomnìly, 
který zámek èi hrad již navštívily a menší se
s chutí zaskákaly na trampolínì a se zaujetím 
si prohlédly vlakové nástupištì s lokomotivami.
Vrátili jsme se veèer unaveni, ale urèitì všichni
spokojeni. Všem cvièitelkám patøí podìkování
za èas, který vìnovaly dìtem a i my jsme díky
nim prožili jedno krásné odpoledne.                    

PODÌKOVÁNÍ

Výlet do Mariánských Lázní

Chtìla bych tímto podìkovat
cvièitelkám Dynama za pøekrásné nedìlní
odpoledne, které jsme s nimi a s jejich cvièenci
strávili v nedìli 10. 10. 2010 v Mariánských
Lázních. Odjezd byl  ve 12,30 hod

           Za rodièe , babièky, dìdeèky                               
a tetièky dìkuje Milena Šánová


